
ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA  DEL PLE DE  5  D’ABRIL DE 2023

Identificació de la sessió:

 Caràcter: extraordinari 
 Data: 5 d’abril de 2023
 Inici: 13:35
 Finalització: 14:23
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (15)
Batle – President    
Carlos Simarro Vicens

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sr. Carlos Darder Rosell
2a Tinenta de Batle: Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
3a  Tinenta de Batle: Sra. Catalina Maria Pomar Catany
4t Tinent de Batle: Sr. Sebastián Luís Aguiló Roig

Regidors: 
Miguel Nadal Vaquer
Andrea Pomar Capó
Llum Castañer Morenilla
Laura Celià Gelabert
Gabriel Suau Otero
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Jaume Mateu Lladó 
Maria de la Cruz Enseñat Alemany 
Catalina Maria Pizá Plaza 

Absents 
5e  Tinent de Batle: Jaume Bestard Matas  
Maria del Mar Pérez Romero 
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Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

Ordre del dia:
1.- Aprovació inicial de l’Ordenança reguladora del preu públic per a la venda dels
llibres “Història de Sóller”. (Exp. 2664/23).
2.- Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023. (Exp. 2562/23).
3.- Aprovació inicial de l’expedient de modificació de crèdits núm. 2582/23. 

Constatada l’existència de quòrum legal, el Sr. Batle President obre la sessió.

Desenvolupament de la sessió.

Primer.- Aprovació inicial de l’Ordenança reguladora del preu públic per a la venda 
dels llibres “Història de Sóller”. (Exp. 2664/23).

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar regidora d’hisenda qui explica que es va plantejar a la  
intervenció la necessitat de duu a terme una ordenança per poder fer la venta dels llibres de 
la història de Sóller. Explica que el preu públic cobrirà els costs dels serveis i afegeix que 
aquest està determinat  per un estudi econòmic,  i que el  preu dels tres toms dels llibres 
ascendeix a 86,54 euros iva exclòs. Segons la regidora s’ha de sotmetre l’expedient a un 
període d’exposició pública de trenta dies hàbils i que, en cas de que no hi hagi al·legacions 
es procedirà a la seva publicació definitiva. 

Obre el torn de debat la Sra. Catalina Pizá d’Unidas Podemos i diu que es un assumpte de 
tràmit i que no tenen més a afegir ni objectar vists els informes d’intervenció i de secretaria. 

Pren la paraula la Sra. Laura Celià i diu que lis hauria agradat que algú els hi explicàs el 
projecte de la història de Sóller, que ja li varen demanar a la regidora d’hisenda i que ella 
explica  de la  part  fiscal  o  econòmica  que es  de la  seva competència  i  no el  bessó del 
projecte que és d’una altra regidoria. Segons la Sra. Celià se li ha comunicat que lidera 
aquest projecte  el  Batle.  Explica la  portaveu de Més per Sóller  que ja hi  va haver una 
assignació  de  recursos  per  elaborar  la  història  i  demana  per  aquests  i  a  que  es  varen 
destinar.  També  demana  pels  diners  que  es  treuran  de  la  venta  d’aquest  llibre  quines 
despeses cobriran, i que en principi si això queda clar, ells no tenen cap objecció. 

La Sra. Maria de la Cruz Enseñat del PSOE diu que és un expedient purament tècnic i que 
no tenen més a afegir. 

El Sr. Aguiló diu que s’obre una porta per a la venta de llibres que va editant l’Ajuntament i 
que de fet, ell es va trobar amb aquest problema amb el llibre dels comerços històrics que 
no es va poder posar a la venta. Diu que es interessant que es pugui obrir aquesta porta, si 
bé, li  preocupa que aquest llibre de la història de Sóller,  amb el preu tan elevat,  pugui 
arribar a tothom. Exposa que llevat d’això que ha comentat, la idea és bona i que votaran a 
favor. 
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Intervé el Sr. Carlos Darder qui vol donar les gràcies a l’arxiver de l’Ajuntament,  Toni 
Quetglas per aquest llibre de la història de Sóller i diu que era una fita que feia estona que 
es deia que s’havia de fer i que ara és una realitat. També dóna l’enhorabona al Sr. Batle 
que és qui ha liderat aquesta iniciativa. 

El  Sr.  Batle  intervé  i  es  vol  sumar  als  agraïments  per  la  feina  que  fa  l’arxiver  de 
l’Ajuntament, no només amb l’arxiu sinó pel fet d’haver elaborat amb tota la informació 
que té una història de Sóller. Diu que és un projecte absolutament científic i  que el que es 
duu a aprovació avui és únicament  l’Ordenança que permet,  de qualque manera,  poder 
repartir aquest llibre. Explica el Sr. Batle que el problema que tenia l’Ajuntament era que si 
elaborava un llibre no el podia vendre través d’una papereria, i que el que es fa es canviar 
l’ordenança per a que l’Ajuntament pugui vendre cobrint les despeses de producció, que 
inclou l’edició, i que l’autor no ens cobra res. El Batle vol insistir que és una fita per Sóller  
i que és un llibre fet per una funcionari de la casa perfectament preparat. 

Passats a votació, la Corporació, per majoria de 11 vots a favor, 0 vots en contra i  3 
abstencions, ACORDA:

Primer.- Aprovar inicialment l’Ordenança Fiscal reguladora del preu públic per a la venda
dels  llibres  «  Història  de  Sóller»,  d’acord  amb  el  texte  que  consta  en  l’expedient.
Segon.- Procedir al tràmit d'informació pública i audiència als interessats per un termini de 
30 dies per a la presentació de reclamacions, mitjançant la publicació d'un extracte de la 
mateixa al Butlletí Oficial de les Illes Balears, al plafó d'anuncis de l'Ajuntament i a un diari 
demàxima  difusió  de  la  Comunitat  Autònoma  de  les  Illes  Balears.
Tercer.- Finalitzat el període d'exposició pública i en el cas de que no hi hagi reclamacions,
s'entendrà definitivament aprovat l'acord provisional i es procedirà a la publicació íntegra 
del  text  de  l'Ordenança  en  el  BOIB,  requisit  necessari  per  a  la  seva  entrada  en vigor.
Quart.- Comunicar el present Acord als negociats afectats». 

En aquest moment s’incorpora a la sessió el Sr. Jaume Mateu. 

Segon.-  Aprovació extrajudicial de factures de l’exercici 2023. (Exp. 2562/23).

Per part de la secretaria es procedeix a la lectura del punt segon de l’ordre del dia  que 
consisteix en l’aprovació d’extrajudicial.  

La Sra. Andrea Pomar, regidora d’hisenda diu que és un expedient que s’ha instruït  per al 
pagament de les factures relacionades amb l’extrajudicial de 2023 i que el seu import total 
ascendeix a 48.725,71 euros.  

Obert  el  torn de debat  intervé  la  Sra.  Catalina  Pizá d’Unidas  Podemos i  diu  que té  la 
impressió  que estam «en el dia de la marmota», perquè fa tres setmanes al plenari ordinari 
ja varen aprovar un expedient d’aquest tipus. Segons la Sra. Pizá les persones que han fet 
una feina l’han de cobrar, però que tal vegada s’hauria pogut esperar a duu aquest expedient 
al més de març o al següent plenari ordinari. No obstant, diu que tal i com ja ha assenyalat, 
les persones han de cobrar i que ells s’abstendran. D’altra banda, vol remarcar que dins 
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aquest expedient hi ha un altre extra del casal jove, i que en repetides ocasions, tant ella 
com altres companys de l’oposició han demanat pel cost total del casal jove i que no han 
obtingut resposta. D’altra banda, fa un prec al consistori, demanant que no es facin compres 
a Amazon. En aquest sentit, diu que el Sr. Aguiló va muntar una taula amb el comerç local i 
que en aquesta es va dir que el comerç on line és la mort del comerç local, i que trobar-nos 
en aquest  expedient  amb compres fetes  a Amazon és vergonyós de cara al  nostre  petit 
comerç. 

Pren la paraula la Sra. Laura Celià de Més per Sóller i diu que en diferents plenaris ja han 
explicat el seu posicionament respecte aquest punt. Pel que ha comentat la Sra. Pizá, vol 
afegir que volen dur aquesta proposta com un exemple de gestió transparent i de gestió 
eficient,  però que  de facto,  cada vegada que es  fa  un plenari  extraordinari  per aprovar 
l’extrajudicial  té un cost per a la ciutadania de 1.700 euros, i que això s’ha de tenir  en 
compte, que aquesta manca de previsió té unes conseqüències. D’altra banda, diu que quan 
varen entrar a governar al 2015 moltes de les partides de les regidories estaven esgotades, i 
espera que enguany no passi el mateix, amb tantes factures que duen a plenari. Diu que 
votaran en contra, no perquè no vulguin que els proveïdors cobrin, sinó perquè no es la 
manera de gestionar els diners públics d’un ajuntament. 

El  Sr.  Batle  li  respon a la  Sra.  Celià  que no passi  gens  de pena  perquè qui  patirà  les  
conseqüències serà el Sr. Miquel Nadal. 

El  Sr.  Mateu  pren la  paraula  i  demana disculpes  per  incorporar-se una mica  més tard. 
Exposa que tal i com diuen cada vegada que es duu aquest punt a plenari, hi ha despeses 
que s’haurien pogut planificar i que no estan justificades,  posa com exemple,  els 6.000 
euros de balises solars. Anuncia que s’abstendran per coherència amb altres votacions, però 
que ara ja és una abstenció en sentit  crític,  perquè ja estan una mica cansats d’aquesta 
pràctica. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló i li respon a la Sra. Pizá que efectivament pareix «el dia de la 
marmota» perquè cada vegada que es duu aquest tipus d’expedient a plenari se li han de 
donar les mateixes explicacions a la Sra. Pizá, que es per no dur-ho tot a final d’exercici. 
D’altra banda, pel que fa al tema del comerç li diu que amb el comentari que ha fet la Sra. 
Pizá el proper dia que vagi a una gran superfície, es posarà una passamuntanyes, perquè no 
el coneguin o no el senyalin. Segons el Sr. Aguiló, quan es va fer el vídeo del petit comerç 
o la tertúlia a que s’ha referit  la Sra. Pizá, no volia dir que els  sollerics només puguin 
emplear el comerç local, perquè hi ha molts de productes que no es poden aconseguir a 
Sóller  ni  a  Mallorca.  Diu  que  està  convençut  que  els  seus  companys  regidors  intenten 
comprar al nostre municipi, i que només quan no n’hi ha aquí ho compren a fora. D’altra 
banda diu que la  gent  té  una economia  familiar  i  que l’ha de poder gestionar  i  que si 
necessita anar una gran superfície a ciutat, per fer la compra, és totalment legítim. Li diu 
que el debat que es va plantejar era intentar fer un esforç per ajudar als nostres comerciants. 
D’altra banda diu que no sabia que s’havia comprat a Amazon. També diu que va ser molt 
interessant el debat que es va fer. 

Segons els Sr. Darder amb el tema de la factura d’Amazon s’intenta crear una mica de 
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crispació,  i demana que s’ha de fer quan es necessiten determinats productes que necessites 
i no els trobes aquí a Balears. Pel que fa a les factures d'extrajudicials, diu que a l’anterior 
legislatura, s’aprovaven extrajudicials, i quan varen entrar es varen trobar factures sense 
pagar i sense contractes. Opina que el més important es que els proveïdors cobrin, que si hi 
ha factures a pagar es perquè aquest equip de govern està fent feina. 

Demana intervenir la Sra. Andrea Pomar i diu que hi ha certes intervencions com la de la 
Sra. Pizá que li preocupen. Li diu a la Sra. Pizá, que tal i com ja li ha explicat a altres 
plenaris, considera que té un desconeixement total de l’àrea econòmica i que el que es duu 
avui a ple es l’aprovació d’extrajudicial i que a l’anterior plenari, es va duu una modificació 
de crèdit. També diu que s’ha referit al casal jove que està contemplat al següent punt de 
l’ordre del dia. D’altra banda, diu que li sorprèn la intervenció de la Sra. Celià que s’ha 
preocupat per com es trobarà la situació econòmica de l’Ajuntament. Segons la Sra. Pomar, 
la situació econòmica d’aquest ajuntament és una de les millors, que ells varen trobar amb 
un pla d’ajust i que gràcies a la feina feta aquesta legislatura, ara ja no hi és. 

Pren la paraula la Sra. Pizá i li diu al Sr. Aguiló que es nota que estan en precampanya i que 
revisi el xat que varen tenir amb ells, que el seu to paternalista no li agrada. D’altra banda i  
en resposta a la intervenció de la Sra. Pomar diu que no ha tengut encara oportunitat de 
governar mai però que si en sap de números i que té clar la diferència entre expedients fets 
en temps i forma i expedients fets d’una altra manera. Diu que al plenari de 14 de març es 
va duu al plenari extrajudicial i que ella en aquest plenari va demanar per les factures d’Ok 
Diario. Explica que ella ha tengut un negoci local i que si en un moment donar amb temps, 
li demanaven un producte ella tenia els seus proveïdors per a poder-los subministrar. Diu 
que amb previsió, aquestes articles per a la nit vella, a Sóller o a Palma, s’haurien pogut 
aconseguir. 

Tanca el torn de debat el Sr. Batle i i diu que hi ha una cosa que els uneix a tots, el fet de  
comprar el  màxim dins del  municipi.  El Sr.  Batle  critica que amb un pressupost de 17 
milions es faci polèmica pel fet de gastar 1000 euros per adquirir uns productes que no 
s’han pogut comprar aquí. Segons el Sr. Simarro es tracta de donar als ciutadans el millor 
servei, i que aquest sempre es cerca prioritàriament a Sóller. Li diu a la Sra. Pizá que li  
repetiran cada vegada que quan tenguin una extrajudicial aprofitaran el primer plenari per a 
pagar-les, i que s’ha de fer el que pertoca i no deixar cap factura sense pagar. Recorda que 
el periode mig de pagament a proveïdors es catorze dies, quan ha estat a dos anys. D’altra 
banda  li  diu  al  Sr.  Mateu,  que  demana  per  una  cosa  que  es  fa  precisament  per  les 
instruccions de la Conselleria, i que s’havia de fer amb el romanent de tresoreria, i que no 
va anar  bé,  però que s’ha cercat  una altra  via  per poder  dur-ho endavant.  Explica  que 
aquestes balises són per a marcar el trànsit del tranvia, i que la pròpia conselleria del govern 
ha demanat arreglar aquest problema. 

Passats  a  votació,  la  Corporació,  per  majoria  de  8  vots  a  favor,  4  vots  en  contra  i  3 
abstencions, ACORDA:

1.- Aprovar totes i cada una de les factures relacionades en el present expedient, per un
import global de 48.725,71 euros.
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2.- Aplicar les esmentades factures i despeses a les aplicacions pressupostaries del vigent 
Pressupost de 2023, d'acord amb l'aplicació pressupostària suggerida en la relació de 
factures». 

Tercer.- Aprovació inicial de l’expedient de modificació de crèdits núm. 2582/23. 

La Sra. Andrea Pomar, regidora d’hisenda diu que és un expedient de modificació de crèdit 
per  dotar  de  crèdit  l’àrea  de  vies  públiques  i  que  tal  com  es  va  explicar  a  comissió 
informativa aquest expedient consta de tres parts: una transferència de crèdit, un suplement 
de crèdit i una dotació de crèdit extraordinari. Vol donar les gràcies per la feina feta als 
serveis econòmics. 

La Sra. Pizá diu que no tenen res més a dir, que tot es va tractar a la comissió informativa.

Per part de Més per Sóller diuen no tenir res més a afegir. 

El Sr. Mateu diu que no tenen res més afegir. 

El Sr. Aguiló diu que votaran a favor. 

Pren la paraula el Sr. Carlos Darder qui explica que necessitaven partida per poder fer front 
a la reparació de marges caiguts degut a la borrasca Juliette. D’altra banda, diu que han 
rebut  queixes  per  part  dels  propietaris  d’olivars  amb marges  caiguts  que  demanen  pel 
paquet d’ajudes que va anunciar el Govern, i que l’Ajuntament no ha rebut cap informació 
al respecte. 

El Sr. Batle vol reiterar que la seva tasca es ajudar a la gent, i que tots els regidors de  
l’equip de govern han mirat de poder ajudar i han passat part de les seves partides a bens i  
serveis per poder reparar aquest marge. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 

1er.- La modificació que s'acorda és la següent :

TRANSFERÈNCIA DE CRÈDITS RECURSOS
APLICACIONS

4300/2269901 DESP. ESPEC. FUNC.          4.500,00
3380/2269900 FESTES 4.500,00
3300/2269901 DESP. ESPEC. FUNC.          4.500,00

4500/1500000 GRATIFICACIONS 13.500,00
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TOTAL MODIFICACIÓ 13.500

CRÈDIT EXTRAORDINARI FINANÇAT AMB BAIXES D'ALTRES APLICACIONS
DESPESES INICIAL MODIFIC.

DEFINITIU
4500/6190400 REH MARGES 0,00 16.813,10

16.813,10
3370/6190000EXTRES OBRA 0,00 36.249,48

36.249,48
CASAL JOVES

BAIXES INICIALS BAIXES FINALS
1700/2269901 21.871,39 16.813,10 5.058,29
9200/2270600 609.562,38 36.249,48 573.312,90

TOTAL MODIFICACIÓ 53.062,58

SUPLEMENT DE CRÈDIT FINANÇAT AMB BAIXES D'ALTRES APLICACIONS
DESPESES INICIAL MODIFIC.

DEFINITIU
4500/2100000 141.000,00 16.500,00 157.500,00

BAIXES INICIALS BAIXES FINALS
1300/2100000 25.000,00 11.079,37 13.920,63
1300/2160000 5.500,00  5.420,63     79,37

TOTAL MODIFICACIÓ 16.500,00

2on.,- Sotmetre aquest expedient de modificació de crèdits a informació pública pel termini de 
QUINZE DIES HÀBILS previ anunci en el B.O.I.B. i en el Tauler d'Anuncis d'aquesta Casa 
Consistorial, i un cop transcorregut el termini, cas de no presentar-se cap reclamació contra el 
mateix, es considerarà aprovat definitivament. Tot això de conformitat al que preveuen els 
articles 169.1, i 177.2 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març”.

Quan són les 14:23 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 
 
Vist i plau                                                                                             La secretària 
El Batle President 
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Carlos Simarro                                                                                      Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 
Sóller,

El Batle                                    Davant meu 
                                                 la secretària 

S’ha donat compte al Ple, a la sessió de tancament de dia 14 de juny de 2023  i s’aprova per 

La secretària

                                   DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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